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درحاليكهشورايشهرمصوبكردهاستكرايههادرسال98حداكثر20درصدگرانشودوليبرچسبهايتوزيعشدهجديدنشانميدهد
افزايشكرايههاحداقل22درصدوحداكثر40درصدبودهاست!

حکومت خودمختار تاکسيراني!

دهن كجي با واردات 16 ميليون دلاري كاغذ سيگار
 به فرهنگ و سلامت !

نشرياتمكتوببهدليلبالارفتنقيمتكاغذتعطيلميشوندولي16ميليوندلاركاغذسيگارواردشدهاست

بن�اب�رمصوب�ه

صادق حبيبي
شورايشهرقرار  گزارش  2

كراي�ه ب�ود
تاكسيهانهايتا20ًدرصدگرانشودوليحالا
كهبرچسبهايجديدتاكسيهاآمدهاست،
كرايههاتا40درصدهمگرانترشدهاند!يعني
مجموعهمديريتش�هريبرخ�افمصوبه
خودش،كرايههارابهصورتغيرقانونيتادو
برابرگرانتراباغكردهاس�ت.بيچارهمردم!
ايكاشاگ�ربنابودكرايهه�ا40درصدگران
شود،ش�ورايش�هربرخافواقعوبهكذب
اعامنميك�ردكه20درص�دنهايتافزايش
قيمتكرايهاستكهمردمراسرگرداننكند.
درهمي�نزمينهدبي�ركميس�يونعمرانو
حملونقلشورايشهرتهراننيزاعامكردتا
چهزمانيبايدش�اهدافزاي�شحضورمكرر
ش�هروندانوگايهآنه�ابهخاط�راقدامات
باش�يم. حملونق�ل ح�وزه نادرس�ت

 80هزار تاكسي گردشي و خطي نقش مهمي در 
جابه جايي مسافران دارند. اين در حالي است كه 
هرچند صباحي طرح جديدي از سوي معاونت 
حمل ونقل و ترافيك ش��هرداري پياده س��ازي 
مي ش��ود كه سرگرداني ش��هروندان را به دنبال 
دارد و نرخ افرايش 20 درصدي كرايه ها مطابق با 
تورم زمان تصويب با تأخير ابلاغ شد، ولي در عمل 
به دليل نبود نظارت سازمان تاكسيراني و معاونت 
حمل ونقل ش��هرداري تهران افزاي��ش كرايه ها 
در برخي خطوط صداي اعتراض ش��هروندان را 

درآورده است. 
 در برخي خطوط عده اي از تاكس��يران ها بدون 
نصب برچس��ب قيمت ها كرايه ه��اي بالاتري از 
نرخ هاي مص��وب را از ش��هروندان مي گيرند و 
كسي هم پاس��خگوي اين نابساماني ها نيست و 
شهروندان پاسخ درستي در قبال اعتراض خود 

دريافت نمي كنند. 
پي��روز حناچي، ش��هردار تهران ش��عار خود را 
براي اداره پايتخت »تهران ش��هري براي همه« 

انتخاب كرد كه اين شعار با سرگرداني شهروندان 
همخواني ندارد و يك ش��هر و چن��د نرخ كرايه 

متفاوت سبب نارضايتي شهروندان شده است. 
  افزايشكرايههازيرسايهمصوبهشورا 

افزاي��ش ن��رخ غيرقانون��ي كرايه ها در ش��بكه 
حمل ونقل عمومي بر تنش و سرگرداني مسافران 
افزوده اس��ت. اين افزايش غيرقانون��ي كرايه ها 
نش��ان از آن دارد كه مسئولان گشت ها و رئيس 
خطوط تاكسيراني عملاً خود نيز در ناديده گرفتن 
مصوبه ش��وراي اسلامي ش��هر تهران شريك و 
دخيل هستند! بر اين اساس در برخي شبكه هاي 
اجتماع��ي نيز خب��ر از افزايش ت��ا 40درصدي 

كرايه ها هم نشر پيدا كرده است. 
 ضعفنظارتبراجرايمصوبهشورا

ضعف سازمان تاكسيراني در حوزه اجرا و نظارت 
ب��ر نرخ هاي جديد خط��وط تاكس��يراني باعث 
س��ردرگمي مس��افران و بي قانوني شده است تا 
جايي كه دبير كميس��يون عمران و حمل و نقل 
ش��وراي ش��هر تهران بر ضعف نظارت سازمان 
تاكسيراني مهر تأييد زده و اعلام كرده است كه 
در سال جاري سازمان تاكس��يراني لايحه نرخ 

كرايه ها را در قالب بودجه و برخلاف ساليان قبل 
افزايش نرخ كرايه ها را بر اساس نرخ تورم رسمي 
كشور به شوراي شهر ارس��ال كرده كه شورا نيز 
لايحه را تصويب و جهت اعلام نظر به فرمانداري 

فرستاده است. 
محمدعلي كروني در توضيح اين موضوع به مهر 
خبر داد كه فرمانداري تهران مصوبه نرخ كرايه 
تاكسي را به صورت افزايش حداكثر 20درصدي 
ابلاغ ك��رد و نهايت��اً در ح��ال حاضر س��ازمان 
تاكس��يراني مدعي اس��ت، در قال��ب رندكردن 
كرايه هاي تاكسي در سال ۹8 به صورت ميانگين 
افزايش 20درصد را اعمال كرده كه توجيه فوق 
با اعمال افزايش كرايه در س��امانه هاي پرداخت 
هوشمند قابل دفاع نيست و رندكردن در سيستم 

پرداخت هوشمند معني ندارد. 
 افزايشغيرقانونيكرايهها

دبير كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
با بيان اينكه بيش��ترين افزايش كرايه تاكسي ها 
44درصد و كمترين افزايش 22درصد بوده است، 
گفت: ضعف در اجرا و نظارت بر نرخ خطوط باعث 
سردرگمي شده و اين در حالي است كه همانطور 

از اسم سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني 
ش��هر تهران برمي آيد، نظارت بخشي از وظايف 
اين سازمان است. اينكه صرفاً جشنواره بگذاريم 
و مدعي مديريت به روز و سامانه اي داشته باشيم، 
اما قادر به نظارت بر نرخ خطوط نباشيم، نتيجه 
همين مي ش��ود كه نارضايتي روزافزون مردم را 

به همراه دارد. 
كروني تأكيد كرد: تا چه زماني كميسيون حمل 
و نقل شورا روزانه بايد شاهد افزايش حضور مكرر 
شهروندان و گلايه آنها به خاطر اقدامات نادرست 

حوزه حمل و نقل باشد. 
 تاكسيهايفرسودهكرايههايغيرقانوني
افزايش غيرقانوني كرايه ها در برخي خطوط در 
حالي اتفاق افتاده است كه مديرعامل تاكسيراني 
بر فعاليت تاكس��ي هاي اينترنتي اي��راد گرفته؛ 
در صورتي كه تاكس��ي هاي اينترنتي كرايه ها را 
منصفانه تر دريافت مي كنند. در چنين وضعيتي 
تاكس��ي هاي فرس��وده در حالي در جابه جايي 
مس��افران در برخي خطوط فعال هس��تند كه 
كرايه هاي بيش��تري از مس��افران ني��ز دريافت 

مي كنند. 
 متأسفانه نرخ كرايه سير صعودي دارد و به صورت 
رسمي هم سازمان تاكسيراني يا معاونت ترافيك 
شهرداري پاسخگوي اين نابساماني ها نيستند. با 
اين حال قنادان مديرعامل سازمان تاكسيراني 
ش��هر تهران با بيان اينكه 27هزار تاكس��ي در 
تهران عمر بالاي 10س��ال داش��ته و فرس��وده 
محسوب مي ش��وند از هوشمندسازي نظارت بر 
تاكسي ها خبر داده بود.   گويا افزايش تورم سبب 
شده تا برخي رانندگان به صورت خود مختار به 
افزايش نرخ كرايه ها ب��ا توجه به تورم موجود در 
جامعه روي آورند و كم كاري شوراي اسلامي شهر 
تهران و معاونت ترافيك شهرداري در ساماندهي 

كرايه ها را جبران كنند!
حالا تكليف ش��هروندان كه با اين وسايل نقليه 
عمومي جابه جا مي ش��وند، مش��خص نيست و 
س��رگرداني ها براي نرخ هاي روزان��ه همچنان 

ادامه دارد. 

دراينستونپيامها،متنها،عكسنوشتهاوخبرهايكوتاه
منتشرش�دهدرفضايمجازيرامنتش�رخواهيمكرد؛بدون
هيچگونهتوضيحوتفسير.بازنشراينمواردهمبهمنزلهتأييد

ياردمحتوايهيچكدامازآنهانيست.
-----------------------------------------------------

 س�لمانمعمارباانتش�اراينعكستوئيتكرد:ببخشيد كه 
اسمت نوتردام نيست. 

-----------------------------------------------------
 سيدميعادصالحيتوئيتكرد: طبق گزارش كميته شفافيت 
صندوق بازنشس��تگي، دريافت��ي خالص س��ال ۹7 مديرعاملان دو 
هلدينگ ، به رغ��م عملك��رد ضعيف و پرحاش��يه، ماهان��ه بيش از 
30ميليون تومان بوده اس��ت. همه بدانند در دفاع از حق و س��رمايه 
بازنشستگان و جلوگيري از ويژه خواري با احدي تعارف نداريم. اولين 

مديرعامل متخلف بركنار شد. 
-----------------------------------------------------

 فرهادباانتش�اراينعكستوئيتكرد:اينجا بيمارستان قلب 
شهيد رجايي و جماعت چشم انتظار! وقتي حرف از تحريم ظالمانه زده 
ميش��ه، كافيه به دو اختلاف رقم توجه كنيد: باتري قلب وجود نداره، 

باتري هايي كه 30 تا 40 ميليون بودند با 2۵0ميليون هم گير نمياد. 
-----------------------------------------------------

 رسولشكرينياباانتشاراينعكستوئيتكرد:نمي دونم 
باغ موزه دفاع مقدس تهران براي نمايش ناو اسقاطي آبراهام لينكلن 
جاداره يا بايد كلي هزينه كنيم تو بندرعباس، چابهار يا جزاير س��ه 
گانه ايراني، موزه جديدي علم كنيم! راهيان نور امسال بازديد از ناو 
ويران و هواپيماهاي س��وخته امريكايي ديدن داره. . . براي ثبت نام 

60 روز فرصت داريد. 
-----------------------------------------------------

 عليرضادهقانباانتش�اراي�نعكستوئيتكرد:حس��ين 
ميرشجاعيان، مشاور وزير امور اقتصادي و دارايي: 30 ميليارد دلار از 
مجموع 40 ميليارد دلار ارزهاي حاصل از صادرات نه به صورت كالا و نه 
به هيچ صورت ديگري وارد كشور نشده است. دشمن داخلي صدمرتبه 

خطرناك تراز دشمن خارجيه. 
-----------------------------------------------------

 وحيدزادهباانتش�اراينعكستوئيتكرد: اينم احتمالاً تا 
الان 10بار ديديد، ولي حالا گفتم يه بار ديگه هم ببيند، چي مي شه 
مگه؟ مقررات ماه مبارك رمضان! تصوير ابلاغيه شهرباني كل كشور 
در سال 13۵0 صحبت از اجراي همون شماره اولش امروز يه جك 

خنده داره!
-----------------------------------------------------

 اسماعيلآذريباانتشاراينعكستوئيتكرد: جايي نبود كه 
حمام و دستشويي ساخته بشه. س��نگ و صخره بود. مهندس نقشه را 
كشيد. منتظر آمدن شوهر نماند، بدن بسيار نحيفي داشت و از بيماري 
كليه رنج مي برد، كلنگ برداشت گفت خودم صافش مي كنم، شوهرم 

وقتي بياد خسته است. 
-----------------------------------------------------
 محمدحس�ينيتوئيتكرد:موجي راه افتاده كه همه به سمت 
رشته هاي علوم پزشكي عزيمت مي كنند. فوق ليسانس برق دانشگاه 
ش��يراز انصراف داده و الان س��ال دوم پرستاري ا س��ت. سلامت شده 

كارخانه پولسازي. 

حميدرضا رضايي

هويتي كه در دستان 
نمايندگان مجلس است

در هفته هاي گذش��ته اس��حاق جهانگيري در آيين اختتاميه دومين 
جشنواره ملي زن و علم كه در تالار علامه اميني دانشگاه تهران برگزار 
ش��د، خبر از ارائه لايحه اعطاي تابعيت به فرزندان م��ادر ايراني و پدر 
غيرايراني به مجلس داد و گفت: »پيش از اين تنها اعطاي تابعيت ايراني 
از پدر امكان پذير بود، اما به تازگي لايحه اي را به مجلس فرستاديم كه 

فرزندان بتوانند از مادر ايراني نيز تابعيت دريافت كنند.«
اما مشكل فرزندان مادر ايراني چيس��ت و چرا اين كودكان نمي توانند 
شناسنامه ايراني داشته باشند و ايراني به حساب بيايند. مشكل از قوانين 
قديمي و فرسوده است. يكي از اتفاقاتي كه با حضور اولين موج مهاجران 
در كشور ايران بس��يار متواتر به وقوع پيوست و ادامه پيدا كرد، ازدواج 
زنان ايراني با مردان افغانستاني و عراقي بود. اين ازدواج ها به خصوص 
در مناطق حاشيه شهرهاي مختلف بسيار رواج پيدا كرد و منجر به تولد 
فرزندان زيادي از مادر ايراني و پدر خارجي شد. اين پديده به دليل عدم 
كارآمدي قوانين و روال  هاي جاري كشور، تبديل به يكي از مهم  ترين 

مسائل اجتماعي پيش روي حاكميت شده است. 
مطابق ماده ۹76 قانون مدني، تابعي��ت ذاتي صرفاً از خون پدر منتقل 
مي شود؛ يعني اگر مرد ايراني با زن غيرايراني ازدواج كند، فرزند آنها فارغ 
از اينكه در داخل يا خارج ايران متولد ش��ود، ايراني محسوب مي شود. 
اما اگر زن ايراني با مرد غيرايراني در داخل يا خارج كشور ازدواج كند، 
فرزند آنها حتي اگر در داخل ايران هم متولد شود، تا 18سالگي ايراني 
محسوب نمي شود. اين تبعيض در انتقال تابعيت، جنبه فقهي ندارد و 
با نيت حمايت از حقوق زنان ايراني در سال 1313 تدوين شده است. 
حتي در قانون مدني، ازدواج زن ايراني با تبعه خارجي با محدوديت ها و 

فرآيندهاي پيچيده اي مواجه شده است. 
احمد ميدري، مع��اون وزارت رفاه از آم��ار اين ازدواج ه��ا و فرزندان 
مي گويد:»حدود 70درصد مهاجراني كه در اي��ران زندگي مي كنند، 
متولد ايران هس��تند. نگراني كه در رابطه با فرزندان مادرايراني وجود 
دارد اين اس��ت كه بيشتر به سمت پدر افغانس��تاني كشيده شوند، اما 
نتايج پيمايش ها نش��ان داده كه حدود 70درصد اي��ن بچه ها خود را 
ايراني مي دانند و 23درصد هويت خود را هم ايراني و هم افغانستاني و 
7درصد خود را نه ايراني و نه افغانستاني مي دانند. از بين فرزندان مادران 

ايراني هيچ موردي نداشتيم كه هويت خود را فقط افغانستاني بداند. 
طبق پيمايش سال 200۹ برآورد 3۵ هزارتايي از اين ازدواج ها داريم 
كه با توجه به متوسط باروري سه الي چهار فرزند مي شود، گفت: حدود 

100 هزار فرزند مادر ايراني در كشور هست. 
كساني كه مادر ايراني و پدر غيرايراني دارند، در مقايسه با كساني كه 
پدر و مادر هر دو افغانستاني هستند، بحران هويتي بيشتري را تجربه 

مي كنند.
اما لايحه اي كه دولت به مجلس فرس��تاده و قرار است امروز در صحن 
علني رأي گيري ش��ود، چرخه توليد بي هويتي در نسل اين كودكان 
را خاتمه خواهد داد. مطاب��ق اين لايحه فرزندان متولد ش��ده از مادر 
ايراني و پدر خارجي تا قبل از 18سالگي مي توانند شناسنامه بگيرند و 
از بي هويتي نجات پيدا كنند. تصويب اين لايحه در مجلس و ش��وراي 
نگهبان مي تواند اقدامي با اهميت براي برخورداري اين كودكان از حقوق 
اجتماعي، حق اقامت پايدار آنها، رفع تبعيض بين اين كودكان و سايرين 

به حساب بيايد و مشكل صدها هزار نفر از اين افراد را حل كند. 

پ�سازاختص�اصارزدولتيب�رايواردات
دخانياتح�الانوبتبهتهي�همواداوليهلازم
برايرونقتوليدس�يگاررس�يدهاس�ت.در
حاليكهنش�رياتمكتوبكش�ورب�هدليل
بالارفتنقيمتكاغذروبهتعطيليهس�تند،
آمارمقدماتيگمركازتجارتخارجي11ماهه
نخس�تس�ال9۷نش�انميدهدكهدراين
مدتبيشاز4هزارو236تنكاغذس�يگار
از13كش�ورجهانواردايرانش�دهاس�ت.

واردات اي��ن حجم كاغ��ذ س��يگار باعث خروج 
1۵ميلي��ون و ۹۵0هزار و ۹6دلار ارز از كش��ور 
ش��د كه رقم ريالي آن حدود يا به عبارتي 670 
ميليارد 741 ميلي��ون و 6۹2 ميلي��ون و ۹11 

ريال شده است. 
رسانه هاي مكتوب اين روزها حال و روز خوشي 
ندارند و گراني كاغذ آنه��ا را به كاهش صفحات 
و تعدي��ل ني��رو وادار كرده اس��ت. ح��ال و روز 
ناخوش اين رسانه ها ش��بيه حال و روز ناخوش 
سيگاري هايي است كه 30 هزار ميليارد تومان 

از هزينه هاي نظام سلامت كش��ور براي درمان 
بيماري  هاي  شان هزينه مي شود؛ بيماري هايي كه 
ريشه پيدايش آنها به همين استعمال دخانيات، 
دود سيگار و قل قل قليان برمي گردد و در نهايت 
هم هر 10دقيقه يك نفر در كشورمان جانش را 
بر اثر عوارض ناشي از مصرف دخانيات از دست 
مي دهد. در چنين شرايطي انگار تصميم گيران 
كش��ور وقتي بنا باش��د بين فرهنگ، رس��انه و 
صنعت دخانيات يك��ي را انتخاب كنند، ترجيح 
مي دهند اي��ن انتخاب صنعت دخانيات باش��د 
و به همين منظور براي س��رپا ماندن و توس��عه 
صنعت دخانيات و س��يگار در كش��ور طي سال 
۹7 حدود 16ميليون دلار كاغذ سيگار به كشور 

وارد شده است. 
 هردمازاينباغبريميرسد!

پيش از اين نيز خبر اختص��اص ارز دولتي براي 
واردات سيگار رسانه اي شد؛ خبري كه سخنگوي 
وزارت بهداش��ت درباره اختصاص ارز دولتي به 
واردات دخاني��ات اينگونه اظه��ار نظر كرد:»در 
اين زمينه اعتراض شديدي كرديم از نظر  وزارت 

بهداشت، اختصاص حتي يك ريال تسهيلات به 
دخانيات ضرر دارد.«

با وجود اين مافياي صنعت سيگار در كشور خيلي 
قوي تر از آن اس��ت كه بخواه��د در برابر چنين 
اعتراضاتي كم بياورد و عقب بنشيند؛ مافيايي كه 
يك روز هزار تريلي سيگار وارد كشور مي كند و با 
قيمتي يكسان در همه ايران به فروش مي رساند 
و روز ديگر براي گس��ترش صنعت دخانيات ارز 
دولتي مي گيرد و 16 ميليون دلار كاغذ س��يگار 

وارد مي كند!
 تخصيصارزبهوارداتسيگاردرشرايط

تحريمدارو
 محمدرضا مس��جدي، دبيركل جمعيت مبارزه 
با دخانيات كش��ور، حالا بي��ش از پيش نگران 
اس��ت؛ وي تأكي��د مي كند:»يك��ي از مطالبات 
ما تدوين برنامه اساس��ي براي حفظ س��لامت 
مردم از س��وي نهادهاي حكومتي است. تأمين 
مصرف مواددخاني بايد تابع عوامل قانوني باشد 
نه س��وداگري هاي بازاري.« از نگاه وي در حالي 
كه نش��ريات مكتوب كش��ور به دليل بالارفتن 

قيمت كاغذ رو به تعطيلي هستند، هزينه شدن 
1۵ميليون دلار براي خريد و واردات كاغذ سيگار 

به كشور اشتباه است. 
اين متخصص ريه تصريح مي كن��د:» در زماني 
كه كشور با تحريم انواع اقلام پزشكي و دارويي 
مواجه است، تخصيص اين ميزان ارز جهت رشد و 
توسعه صنعت دخانيات جاي تأسف دارد. در همه 
كشورهاي دنيا، سيگار را گران مي كنند تا مصرف 
آن كاهش يابد، اما در كشور ما 10هزار ميليارد 

تومان در سال صرف خريد سيگار مي شود.« 
 رشدكارخانههايتوليددخانيات

آنطور كه مسجدي مي گويد: بيش از 20 سازمان 
مختلف در زمينه مب��ارزه با دخانيات فعالند، اما 
كارخانه ه��اي توليد دخانيات ب��ه جاي كاهش 
افزاي��ش يافته اند. وي مي افزاي��د:»در حالي كه 
برخي صنايع كشور در حال ضعيف شدن هستند 
يا حتي با حدود يك س��وم از قدرت توليدي در 
حال كار هس��تند، ما شاهد رش��د كارخانه هاي 
توليد دخانيات از هشت به 1۵ كارخانه بوده ايم كه 
بايد جلوي اين روند افزايشي با قانون گذاري هاي 

درست گرفته شود.«
بنا به تأكيد وي، صنعت دخانيات ما در حالي به 
صورت افسارگس��يخته به سمت خودكفايي در 
توليد و بي نياز كردن ب��ازار داخل پيش مي رود 
كه اين كالاي آسيب رسان امروز بدون هيچ گونه 
نظارت، در دسترس همگان قرار دارد و كسي به 
اين فكر نمي كند كه اين سياستگذاري غلط، در 
آينده چه هزينه هاي هنگفتي را براي كش��ور به 

همراه خواهد داشت. 
مسجدي با بيان اينكه حدود 12 الي 14 درصد 
م��ردان و يك الي 3 درصد زنان س��يگار مصرف 
مي كنند، مي افزايد:»اي��ن آمار در مصرف قليان 
بسيار مأيوس كننده تر اس��ت تا جايي كه حدود 
4۵درصد مردان و 3۵درصد زنان از قليان استفاده 
مي كنند. اين ارق��ام از آنجاي��ي نگران كننده تر 
مي شود كه س��ن مصرف و دسترس��ي به مواد 

دخاني در حال كاهش است.«
مسجدي س��يگارهاي الكترونيك را هم نه فقط 
سالم نمي داند  بلكه معتقد است: اين سيگارها اگر 
بيشتر از سيگار معمولي عوارض نداشته باشند، 
كمتر از آنها نيز عوارض نخواهند داشت. عوارضي 
مانند سرطانزايي و بيماري هاي قلبي كه به علت 
وجود فلزات سنگين در اين سيگارها بروز خواهد 
كرد و سازمان بهداش��ت جهاني بايد از توليد و 

فروش اين محصول جلوگيري كند. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

مجوز برخي دانشگاه ها براي پذيرش
دانشجوي دكتري لغو مي شود

آنگون�هك�همس�ئولانوزارتعل�ومتأكي�ددارن�د،ب�هزودي
صاحي�تدانش�گاههاب�رايپذي�رشدانش�جويدكت�رادر
فرآينديجديدم�وردبازبينيق�رارخواهدگرف�تودرصورت
عدماحرازش�رايط،مجوزبرخيدانش�گاههاب�راياينپذيرش
لغوخواهدش�د!بنابراينرش�دبيرويهپذيرشدانشجويدكترا
متوقفورقاب�تدراي�ندورهكيفيت�رازگذش�تهخواهدبود.
هم اكنون حدود 100هزار دانشجوي دكترا  در كشور حضور دارند 
كه دانش��گاه ها ظرفيت به كارگيري اين تعداد دانشجو را به عنوان 
عضو هيئت علمي ندارند، بنابراين بايد به اشتغال اين دانشجويان هم 
توجه شود.  ظرفيت هيئت علمي در دانشگاه ها در سال حدود 4هزار 
نفر است. اين در حالي اس��ت كه ظرفيت پذيرش دانشجوي دكترا  
در سال 24هزار نفر بوده و س��الانه حدود 20هزار دانشجوي دكترا  

فارغ التحصيل مي شوند. 
بر اين اساس فقط فعاليت دانشگاه ها و مراكزي كه امتيازات لازم را داشته 
باشند، در پذيرش دانشجويان دكترا  ادامه خواهند يافت و مجوز پذيرش 
دانشجوي دكترا  براي دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي كه شرايط لازم 
را كسب نكرده اند، پس از تصويب ش��وراي گسترش و برنامه ريزي لغو 
خواهد شد.  اين خبري است كه به تازگي محمدرضا آهنچيان، مديركل 
دفتر برنامه ريزي وزارت علوم از شروع آن در ابتداي سال تحصيلي آتي 
خبر داده است.  اتفاقي كه اين مقام مسئول در تشريح چگونگي اجرايش 
گفته است: »هيئت نظارت چهار نفره اي مركب از اعضاي كارگروه هاي 
تخصصي و هيئت هاي نظارت استاني با ارزيابي كيفيت دوره هاي دكتري 
دانشگاه ها، وضع كيفي اين مراكز براي پذيرش دانشجوي دكتري  را با 

بهره برداري از شاخص ها و قالب هاي مشخصي بررسي خواهند كرد.«
برنامه ريزي  كه قرار است به ارزيابي مداوم دانشگاه هاي داراي پذيرش 
دوره دكتري  در هر س��ه تا پنج س��ال برس��د. در حالي كه هنوز شيوه 
ارزيابي ها و چگونگي امتيازدهي به دانش��گاه ها در اين خصوص اعلام 
نشده و از آن مهم تر، ساز و كار تعيين تركيب هيئت نظارت چهار نفره 
نيز تشريح نشده است، اين  هيئت هايي چهار نفره آينده پذيرش دوره 

دكتراي  در هر دانشگاه را در يد قدرت خود خواهند  گرفت. 
معاونت آموزشي وزارت علوم در اوايل سال جاري نيز، در راستاي توقف 
رشد بي رويه دوره دكتري در سال ۹7 ايجاد دوره هاي جديد را ممنوع 
كرد.  وزارت علوم معتقد است كه اگر دوره هاي دكتري  هدفمند شوند، 
به طور طبيعي ظرفيت ها كاهش مي يابد نه اينكه آنها بخواهند ظرفيت ها 
را كم كنند.  آيين نامه راه اندازي و ارزشيابي دوره هاي دكتراي  تخصصي 
اخيراً به دانشگاه ها ابلاغ شد. اما آيين نامه يادشده پرسش هايي به همراه 
دارد چراكه بحث متوقف شدن برخي از دوره هاي دكتراي  مطرح مي شود 

و نگراني دانشجويان دكترا  را به دنبال دارد. 
مديركل برنامه ريزي آموزش عالي وزارت علوم آيين نامه را مربوط به نحوه 
پذيرش دانشجو نمي داند و معتقد اس��ت:»روي ظرفيت پذيرش اثري 

نمي گذارد و جريان پذيرش دانشجو را سخت يا آسان نمي كند.«
براساس اين آيين نامه، دانشگاه هايي كه درخواست مجوز دوره جديد 
دكتري را  دارند، بايد اس��تانداردهاي آموزش عالي را مانند امكانات و 
تجهيزات رشته مورد نظر، تأمين اعضاي هيئت علمي همچنين تجهيز 
برخي نرم افزارها مثل كتابخانه الكترونيكي متناسب با رشته را رعايت 

كنند. 
پيش شرط هاي يادشده بايد متناس��ب با استانداردهاي جهاني باشد و 
مورد توجه دانشگاه هاي متقاضي دوره جديد دكتري  قرار گيرد. از سال 
تحصيلي ۹8 اين ارزيابي ها اعمال مي شود كه البته به معني بيرون كردن 

دانشجو از دوره هاي دكتري  و ايجاد وقفه در تحصيل نيست. 

وارده

عليرضا سزاوار


